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Володимир�РОПЯК:
«Лі³аря�потрібно�забезпечити
двома�медсестрами»

Про�перший�етап�медичної�реформи
та�я³�змінилось�життя�терапевта,�а
віднедавна� Àже� сімейно�о� лі³аря
розповів�сімейний�лі³ар�КНП�“1�місь³а
полі³ліні³а�Львова”� Володимир� РОПЯК.

–� Я±� на� ваш¾� д¾м±¾,� пройшла� ре-
форма�первинної�лан±и�та�чи�змінилась
зарплата� лі±арів?

–�Реформа�первинної�лан³и�пройшла�дÀже
добре,�без�вся³их�заÀважень.�Все�що�бÀло
заплановано�–�вже�ви³онано.�Щодо�фінансових
змін,�то�ар�Àмент�то�о,�що�пацієнти�мають�пра-
во�самостійно�вибрати�лі³аря,�незалежно�від

місця�проживання�і�пропис³и�є�більшим,�ніж�наша�зарплата.�Але�й�вона�змінилась�сÀттєво.�ІснÀє
продÀ³тивна�³он³Àренція�і�я³що�ти�–�³валіфі³ований�лі³ар,�то�À�тебе�бÀде�більше�пацієнтів,�і
відповідно�більша�зарплата.

–�А�¾�в¾зь±опрофільних�спеціалістів?
–�На�жаль,�їхня�зарплата�на�сьо�однішній�день�не�змінилась.�НастÀпний�етап�реформÀвання

я³раз�має�потÀрбÀватися�про�вÀзь³опрофільних�спеціалістів.�Але�на�даний�момент,�цей�етап�або
дÀже�повільно�запÀс³ається,�або�вза�алі�призÀпинений.�Щодо�сімейних�лі³арів,�то��базова�став³а
за�одно�о�пацієнта�становила�360��ривень.

–�З�я±ими�с±ладнощами�ви�сти±н¾лись�при�первинній�ланці�реформ¾вання?
–�С³ладнощі�бÀли,�але�лише�технічні,�я³і�стосÀються�еле³тронної�до³Àментації.�У�сфері

медицини�працюють�люди�різно�о�ві³À�і�їм�просто�фізично�важ³о�освоїти�³омп’ютернÀ�техноло�ію
в�плані�ведення�до³Àментації.�Але�я�дÀмаю�з�часом�це�все�повинно�вирішитись.

–�Я±і,��на�ваш¾�д¾м±¾�найбільші�перева�и�реформ¾вання?
–�Перше�це�те,�що�пацієнт�мав�право�обрати�лі³аря�незалежно�від�то�о,�де�він�проживає�та�де

прописаний.�В�бÀдь-я³ій�Àстанові,�я³а�йомÀ�зрÀчніша�чи,�банально,�більше�подобається,�пацієнт
з�ле�³істю�може�підписати��де³ларацію�на�медичне�обслÀ�овÀвання�і�та³ож�ле�³о�розірвати�її,
я³що�йомÀ�щось�не�підійшло.�Раніше�бÀло�я³?�Є�дільниці,�де�ви�прописані�і�є�лі³ар,�а�виборÀ
нема.�Зараз�значно�ле�ше.�НÀ�і�звісно�чер�и�–�їх�немає,�бо�все�по�одинно�і�³раще,�я³�для�лі³аря,
та³�і�для�пацієнта.

–�Я±�справився�попередній�очільни±�Міністерства�охорони�здоров’я�та�на�що�має
зважати� новий?

�–�Пані�СÀпрÀн�–�єдина�з�міністрів,�я³а�ви³онала�постановÀ�в�частині�проваджень,�що�бÀла
заявлена�ще�À�2000�році�–�À³ладання�де³ларацій�між�пацієнтом�і�лі³арем.�Ніхто�до�неї�цьо�о�не
зробив.�Вона�звільнила�людей,�можна�с³азати�з�«³ріпацтва»,�адже�зараз�ніхто�ні³омÀ�нічо�о�не
нав’язÀє.�Кожен�вибирає�лі³аря,�я³омÀ�він�довіряє.�Щодо�ново�о�очільни³а�МОЗ�–�я�вважаю,�що
вона�має�продовжÀвати�далі�роботÀ�попередньо�о�міністра�та�реформÀвання.�Потрібно�ввести
незначні�зміни,�адже�на�пра³тиці�постійно�щось�вини³ає�і�Àс³ладнює�роботÀ.�Ось�напри³лад,
лі³аря�потрібно�забезпечити�двома�медсестрами,�бо�навантаження�в�рази�збільшилось.�Основний
меседж,�я³ий�хочÀ�під³реслити�–�це�невпинна�робота,�бо�темп�задали�швид³ий�і�йо�о�потрібно
триматись.

–�Що�для�людей�наразі�надається�без±оштовно?
–�Перелі³�вели³ий.�Це�³ардіо�рама,�за�альний�аналіз�³рові,�сечі,�біохімічний�аналіз�³рові,�УЗД,

щеплення.�Швид³ий�тест�на�СНІД,��епатит,�сифіліс,�ва�ітність.�Та³ож�є�вели³ий�перелі³�в�рам³ах
про�рами�«ДостÀпні�лі³и».�Ця�про�рама�є�в�еле³тронномÀ�варіанті.�Пацієнтам�надсилаються
рецепти�і�вони�демонстрÀють�³оди�препаратів�в�аптеці�та�отримÀють�потрібні�лі³и.�З�1�липня
2019�ро³À�в�У³раїні�стартÀвав�дрÀ�ий�етап�медичної�реформи,�я³ий�передбачає�оплатÀ�вторинної
медичної�допомо�и�–�³онсÀльтацій�фахівців,�аналізів�і�досліджень�за�рахÀно³�держави.

Медична реформа:
від амбулаторій – до лікарень

Два�ро³и�томÀ�депÀтати�Верховної�Ради�про�олосÀвали�за�впровадження�в�У³раїні�медичної�реформи.�У�січні�2018�ро³À�розпочався�перший�етап�ново�о�механізмÀ
фінансÀвання�медичних�за³ладів,�що�надають�первиннÀ�медичнÀ�допомо�À.�З�березня�À³раїнці�отримали�можливість�вибрати�собі�і�своїй�родині�сімейно�о�лі³аря.�Дана
реформа�на�почат³ах�ви³ли³ала�неабия³ий�ш³вал�обÀрення�та�непорозÀміння.�Та�попри�це,���дрÀ�ий�етап�реформи�–�реформÀвання�«вторин³и»�вже�заплановано.
Я³�проходить�реформа�À�«первинці»?�Я³і�послÀ�и�надаються�і�бÀдÀть�надаватися�без³оштовно?�С³іль³и�³оштÀватиме�операція�для�пересічно�о�жителя?

Чи�за³риватимÀть�лі³арні�À�районах?�З�питаннями�про�те,�що�бÀде�далі�ми�звернÀлися�до�лі³арів�Львівщини.

Зоряна�СКАЛЕЦЬКА:
«Збільшення�зарплат�лі³арям�первин³и
бÀде�незабаром�вирішено»

Міністр�охорони�здоров’я��повідомила,�що�ситÀацію,�³оли�сімейний�лі³ар�не�отримÀє�дохід�відповідно�до�³іль³ості�пацієнтів,
я³им�надає�допомо�À�незабаром�вирішать.�Зарплата�до�18�000�має�зрости�À�всіх�лі³арів�первин³и�з�ма³симальною�³іль³істю
пацієнтів.

Асоціація�сімейних�лі³арів�на�олосила,�що�À�них�з�цим�дійсно�є�проблема.
Після�реформи�“первин³и”,�³ошти,�я³і�приходять�за�де³лараціями,��оловний�лі³ар�має�ви³ористати�на��Àправління�за³ладом.�Там,�де

прийняли�³оле³тивні�до�овори,�мають�прописанÀ�в�до�оворі�зарплатÀ.��Але�цей�інстрÀмент�з’явився�я³�реа³ція�на�те,�що�в�лі³арнях�в
�оловно�о�лі³аря�опинилося�ба�ато��рошей,�але�жодно�о�ре�Àлювання,�я³�він�має�їх�роздавати,�щоб�це�бÀло�в�інтересах�працівни³ів,�немає.�
Працівни³и�ба�ато�де�почали�ініціювати�ці�³оле³тивні�до�овори,�в�томÀ�числі�для�прописання�своїх�зарплат.�Є�за³лади,�де�це�зробили,�і�там

ма³симально��арантована�зарплата�в�збільшених�розмірах.�Є�й�та³і�за³лади,�де�прийняли�до�овір,�але�працівни³и�не�вни³али�і��оловний�лі³ар�вирішив:�«О,�дÀже�зрÀчно».
–�З�ре�Àльованої�бюджетної�Àстанови,�я³а�отримÀвала�всі�в³азів³и�аж�з�міністерства,�ми�в�один�момент�віддали�значні�³ошти�в�за³лади.�Ми�довіряємо�³ерівни³À�за³ладÀ,�що�він�хороший

Àправлінець�і�ма³симально�ефе³тивно�ви³ористає�ресÀрси.�Але�розÀміємо,�що�стіль³ох�фахових�Àправлінців�À�нас�немає.�Це�перехідний�період,�бо�є�за³лади,�де�хороші�Àправлінці,�і
за³лади,�де�місцевій�владі,�можливо,�треба�їх�замінити,�провівши�новий�³он³Àрс.�Нашо�о�впливÀ�там�по�верти³алі�влади�немає.�Але�можемо�вести�про�це�розмовÀ:�я³що�Àправлінці�не�бÀдÀть
належно�Àправляти�своїми�³адрами,�я³що�в�сÀсідньомÀ�центрі�ПМСД�більша�зарплата,�а�тÀт�менша�за�тÀ�самÀ�роботÀ,�це�можлива�втрата�³адрів,�–�на�олосила�Зоряна�С³алець³а.

Михайло� ГИЧКА:
«Пацієнти�не�платитимÀть
за�операції»

Подробиці� ново�о� етапÀ
реформи� роз³рив� �енеральний
дире³тор� КНП� “Львівсь³а� обласна
³лінічна�лі³арня”�Михайло�ГИЧКА.
За�йо�о�словами�реформа
первинної� лан³и� завершена
на�доволі�висо³омÀ�рівні,
адже� сімейні� лі³арі� повністю
відповідають� європейсь³им
стандартам.

–�Чи��отові�львівсь±і�лі±арі�і�ви�зо±-
рема,�до�реформи�вторинної�лан±и?

–�«Вторин³а»�бÀде�по�місцях.�Ви�знаєте
що� À� Львівсь³ій� області� Àже� визначені
лі³арні� інтенсивно�о� лі³Àвання.� Це� �9
лі³арень�інтенсивно�о�лі³Àвання�першо�о
та�дрÀ�о�о�рівнів.�У�Львові�є�три�та³их�Àстанови�–�це�лі³арня�швид³ої�медичної�допомо�и,
8�лі³арня�та�обласна�³лінічна�лі³арня.�Тобто�це�ті�лі³арні,�я³і�можÀть�надавати�вториннÀ
допомо�À�інтенсивно�о�лі³Àвання�та�невід³ладнÀ�допомо�À.�Все�решта�бÀде�залежати
від�місцево�о�бюджетÀ.�Я³що�потрібно�там�мати,�напри³лад,�палати�чи�те,�що�необхідне
населенню�в�районі,�то�це�бÀде�створено�та�надано.

–�Що� ±он±ретно� реформ¾ється� ¾� вторинній� ланці� та� я±і� рез¾льтати� очі-
±¾ються�від�цьо�о�реформ¾вання?

–�Напри³лад,�наша�лі³арня�вже��отÀється�до�підписання�до�оворÀ�з�Національною
СлÀжбою�Здоров’я�У³раїни.�ПродовжÀємо�³омп’ютеризацію�та�че³аємо�стартÀ,�я³ий
має�відбÀтись�вже�À�³вітні�2020�ро³À.

–�Чи�є�напр¾�а�між�сімейними�лі±арями�і�в¾зь±опрофільними�спеціалістами?
Ос±іль±и�сімейні�лі±арі�отрим¾ють�понад�10�000��ривень�зарплати,�а�в¾зь±о-
профільні� залишаються� на� мінімальній� оплаті…

–�Я³�та³ої�напрÀ�и�не�відчÀвається.�Ми�ще�не�зайшли�À�вториннÀ�лан³À�реформи,
томÀ�вона�ще�не�тор³нÀлась�зарплат�вÀзь³опрофільних�лі³арів.�На�це�може�піти�не�один
і�не�два�ро³и.�Наразі�ми�че³аємо,�³оли�запÀститься�дрÀ�ий�етап.

–� Люди� ¾� районах� переживають,�що� ¾� них� забирають� лі±арні.� Розвієте
міфи?

–�Ніхто�ні�в�³о�о�нічо�о�не�забирає!�Децентралізація�передбачає��реформÀвання
місцево�о�самоврядÀвання,�³оли��ромада�самостійно�бÀде�вирішÀвати�чи�потрібні�їм
медза³лади�на�місці�чи�навпа³и�–�їх�реор�анізовÀватимÀть�шляхом�об’єднання�À�медичні
центри.�Це�все�на�розсÀд��ромади,�в�томÀ�чи�іншомÀ�районах,�ніхто�в³азÀвати�їм�не
бÀде.

–�С¾спільством�ширяться�ч¾т±и,�що�операції�б¾д¾ть�варт¾вати�непідйомних
�рошей.�Я±�б¾де�насправді?!

–�Для�пацієнтів�нічо�о�³оштÀвати�не�бÀде!�За�все�платитиме�держава�–�Національна
СлÀжба�Здоров’я�У³раїни.�Але�запевнюю�вас,�що�пацієнти�не�бÀдÀть�платити.

–�З�чим�найчастіше�звертаються�до�Вас?
–�Серцево-сÀдинні�захворювання,�інсÀльт�та�пан³реатит�–�найпоширеніші�хвороби.

Їхня�основна�причина�вини³нення�–�це�нездорове�харчÀвання:�ал³о�оль,�паління�та
несвоєчасне�звернення�до�лі³аря.�Ми�мÀсимо�навчитись�жити�здоровими,�дбати�за
себе�і�своїх�рідних.�Тоді�все�бÀде�добре,�бÀдемо�менше�хворіти� і�наша�нація�бÀде
сильнішою.�БÀдьте�здорові!

Розмовляла�Оль�а� ЛІСОВА


